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اهالی و دوســتداران تئاتر نگران تئاتر شهر 
و  هســتند. حضور کارتن خواب ها، معتادها 
دستفروشــان فضایی ایجاد کــرده که هیچ 
ســنخیت با قلب تئاتــر ایران نــدارد. وزیر 
فرهنگ ارشــاد و مدیر مجموعه پیشــین و 
فعلی تئاتر شــهر بارها از نقش تئاتر شــهر، 
بهبودی شــرایط و نگرانی اهالی هنر سخن 
گفته اند و بر حفظ حریم تئاتر شــهر تاکید 
کرده اند. امــا همچنان در برهمان پاشــنه 
می چرخد و شرایط تئاتر شهر همچنان همان 
فضای نگران کننده است. اما علیرضا نادعلی 
شهرســتانکی، سخنگو و نایب رئیس کمیته 
فرهنگی شورای شهر تهران خبرهای خوبی 

برای ساختمان استوانه تئاتری دارد.
به گــزارش خبرآنلایــن، زمانــی که علی 
ســردارافخمی که از شــاگردان هوشــنگ 
سیحون بود به طراحی ساختمان تئاتر شهر 
فکر می کرد، هرگز در تخیلش هم نمی گنجید 
روزی این ساختمان که برپایه معماری ایرانی 
است در محاصره دســتفروش ها، معتادان و 
کارتن خواب ها قرار بگیرد. اما نادعلی این نوید 
را می دهد که از شــنبه آینده دستفروشان 
دور تئاتر شــهر امکان بســاط دستفروشی 
ندارند: »این هفته به دســتفروش های دور 
بوستان دانشجو اعلام شده است که کارهای 
خود را جمع کنند و از شــنبه آینده امکان 

بساط دستفروشی نخواهد بود.« هرچند که 
دستفروشی دور تئاتر شهر بخشی کوچکی 
از مشکلات تئاتر شهر است، اما باید این خبر 
را به فال نیک گرفت و منتظر اقدامات مفید 
و خوب دیگر بود. اما ســوال اینجاســت که 
بازوی اجرای این موضوع چیست؟ سوالی که 
نادعلی در پاســخ آن به قانون اشاره می کند: 
»طبق قانــون، جمع کردن دستفروشــان 
مربوط به شــهرداری است و شهرداری باید 
با خاطیان برخورد کند. این قانون برای همه 

یکسان است.«
او جمع آوری دستفروشان را یکی از اقدامات 
مهم و اساســی در رفع آسیب های اجتماعی 
می داند: »ما می خواهیم فضای تئاتر شــهر 
از آسیب های اجتماعی جدا شود، به همین 
دلیل برروی این کار تاکید داریم. جمع آوری 
و ساماندهی دســتفروش ها یکی از اقدامات 
اولیه این هدف اســت. به عبارت دیگر آنها 
امکان بســاط کردن و دستفروشــی ندارند، 
چرا که قرار است شــرایط بهسازی شود. ما 
برای آنها هم تمهیداتــی در نظر گرفته ایم. 
عزیزان باید در جاهایی که برایشــان تعیین 
شده بساط کنند و تغییر جا بدهند.« به گفته 
سخنگوی شورای شهر توافق صورت گرفته 

برای ساماندهی دستفروشان به مرحله اجرا 
رســیده است. اگر هم در اجرای این موضوع 
کندی صورت گرفته به خاطر شــرایط روز 
جامعه بوده اســت. اما قدم بعدی پاکسازی 
فضای پارک است: »ساماندهی دستفروشان 
دور مجموعه به حل آســیب های تئاتر شهر 
کمک می کند، چرا که بخشــی از آسیب ها 
ممکن اســت، از همین جا نشات بگیرد. اما 
بحث دیگر فضای خود پارک است. در خود 
پارک آسیب های اجتماعی زیادی وجود دارد. 
قرار است نیروی انتظامی و شهرداری منطقه 
۱۱ به ساماندهی این موضوع کمک  کنند تا 
شرایط پارک بهبود پیدا  کند. حداقل خاصیت 
این موضوع این است که آسیب های پارک به 
مجموعه تئاتر شهر انتقال پیدا نمی کند و ما 

عملا فضای آرامی خواهیم داشت.«
به گفته نادعلی این شرایط باید استمرار پیدا 
کند: »ممکن است برای تکمیل آن یک سری 
اتفاقات سخت افزاری لازم باشد که طراحی و 
برنامه ریزی آن توسط سازمان زیباسازی در 
حال انجام است.« او با اشاره به اینکه حریم با 
حصار متفاوت است اعلام می کند: »دیوار به 
ذات خوب یا بد نیست. بستگی دارد که کجا 
استفاده شــود. ما خیلی موافق با جداسازی 

حریم تئاتر شــهر با اطرافش نیستیم قاعدتا 
باید کاری کنیم تا شرایط برگزاری رویدادهای 
فرهنگی هنری در محیط اطراف تئاتر شهر به 

بهترین شکل و در امنیت فراهم شود.«
او حریم تئاتر شــهر را منوط به توافق همه 
گروه ها می داند: »ساختمان تئاتر شهر مربوط 
به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، اما از 
نظر ضوابط مربوط به میراث فرهنگی است. 
این مجموعه در بوستان دانشجو است و اگر 
قرار اســت ساخت و سازی انجام بشود قطعا 
براساس قواعد به شهرداری است. اینجاست 
که این نهادها بایــد باهم توافق کنند. ما در 
هر دوره شــورا با دوستان جلساتی داشتیم 
و خوشبختانه تفاهم های خوبی داشتیم. در 
دوره جدید هم توافق های خوبی وجود دارد.«
او با تاکید بر فرهنگ سازی، حفظ و حراست 
تئاتر شــهر تاکید می کند: »بنــا به جایگاه 
و میراثــی که تئاتر شــهر دارد باید امکانات 
مکفی برای اینجا تهیه شــود. همچنین باید 
تئاتر شهر از بلایی و اتفاقاتی که ممکن است 
برایش بیفتد حفظ شــود. دوستان برای این 
ســاختمان قواعد و حریم  مناسبی را در نظر 
گرفته انــد که تا پایان طراحــی و برنامه  آن 

نمی توانم از آن حرف بزنم.«

سخنگوی شورای شهر تهران خبر داد

دستفروش های تئاتر شهر از شنبه جمع می شوند

گروه فرهنگی- فهیمه جهازیان: ســینماهای کشور 
در مهرمــاه، با جــذب ۶۳۵ هزار مخاطــب، ۱۶ میلیارد 
و ۷۰۰ میلیــون تومان فروش داشــتند که نشــاندهنده 
کاهش مخاطبان ســینما در مقایسه با شهریور ماه است. 
سینماهای کشــور در مهرماه، چند روز به مناسبت ایام 
شــهادت تعطیل بودند اما از آنجا که در شــهریورماه هم 
اربعین، مناســبتی بود که باعث تعطیلی ســینماها شده 
بود می توان عامل اصلی کاهش تعداد مخاطبان ســینما 
در مهرماه را اعتراضات سراســری دانست که هم موجب 
کاهش تمایل مخاطبان برای رفتن به ســینما شد و هم 
موجب شد سینماها زودتر از موعد مقرر، فعالیت خود را 
به پایان برســانند؛ بطوریکه برخی سینماها از ساعت ۱۸ 
و برخــی دیگر نهایتا پیش از ســاعت ۲۳ فعالیت خود را 
پایان می دادند.  بر اســاس گزارشــی که خبرگزاری ایرنا 
منتشــر کرده، در مهرماه، ۴۲ هزار سانس برقرار بود که 
به جذب ۶۳۵ هزار مخاطب انجامید. گیشه سینماها نیز 
۱۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان فروختند تا نخســتین 
ماه پائیزی، با یک عملکرد ضعیف برای سینماهای کشور 
آغاز شود .در این ماه، فیلمهای پسر دلفینی با ۲۰۹ هزار 
مخاطب، انفرادی با ۱۲۳ هزار، ابلق با ۸۲ هزار، دوزیست 
بــا ۷۵ هزار و تی تی با ۳۹ هــزار مخاطب، پرفروش ترین 
و پرمخاطب ترین فیلم های ســینماها بودند. پس از پایان 
کرونا، این امیدواری ایجاد شده بود که سینماها با افزایش 
مخاطبان، بخش کوچکی از ضرر و زیان ســالهای اخیر را 
جبران کنند اما اعتراضات سراســری اخیــر، مانع از این 
رخداد شــد و مخاطبان سینماها کمتر شدند. در شرایط 
عادی اگر وضعیت اســتقبال از ســینماها، به  مانند ۶ماه 
نخســت ســال بود )که احتمالا به مانند هر سال در پائیز 
فراتر از این میزان نیز می رفت(، ســینماها می بایست در 
مهرماه با همان متوسط ۴۲ هزار مخاطب برای ایام عادی 
و ۱۵۰ هزار نفر برای سه شــنبه ها و دو روز انتهایی هفته، 
به مخاطب ۲ میلیون و ۴۳۰ هزار نفری دســت می یافت. 
درحالیکه به دلیل ناآرامی ها، ۱ میلیون و ۷۹۵ هزار نفر از 
مخاطبان سینما کم شدند که رقم بالایی است. این تعداد 

مخاطب با توجه به میانگین قیمت بلیت امسال سینماهای 
کشــور که ۳۳ هزار تومان است، حدود ۶۰ میلیارد تومان 
خســارت به سینما وارد آورده که این رقم با توجه به رقم 
خــوردن در طول ۲۷ روز، یک تراز منفی ســنگین برای 
سینمای کشورمان محسوب می شــود. البته خبرگزاری 
دولت نوشته: درحدود یک سوم از مهرماه، بلیت به صورت 
نیم  بها عرضه شــد که این شرایط، ســبب افزایس نسبتا 
محسوس مخاطب شد که اگر این وضعیت وجود نداشت، 
تعداد مخاطب، به مراتب کمتر از آن چیزی بود که به آن 
اشــاره شــد. خبرگزاری ایرنا در ادامه پیشنهاد داده: »در 
چنین شرایطی نیاز است تا سازمان سینمایی به پشتوانه 
وزارت ارشــاد، تمام قد وارد عمل شــود و در گام نخست، 
چند فیلــم با اولویت کمدی را به روی پرده بفرســتد تا 
اوضاع از روند فعلی نجات یابد. تا پیش از این، تمام تلاش 
مدیران سینمایی کشور، فعالان این حوزه و سینماداران، 
بازگرداندن ســینما به دوران پیــش از کرونا بود اما حالا 
باید همگی دســت به دست هم دهند تا شرایط سینماها 

به دوران قبل از اغتشاشــات بازگردد. برای عادی شــدن 
شرایط، همکاری رسانه ها علی الخصوص رادیو و تلویزیون 
در برقراری آرامش در سینما، بسیار ضروری است.« هرچند 
نگرانی در مورد وضعیت سینماها و همچنین کلیه افرادی 
که از طریق ســینما ارتزاق می کنند، نگرانی بجایی است 
اما نکته مهم اینجاست که نه فقط سینماها بلکه بسیاری 
از مشــاغل در حوادث اخیر کشور دچار آسیب شدند. در 
این میان کاهش فروش ســینماها یک تفاوت اساسی با 
کاهش فروش در سایر مشــاغل دارد و آن هم این است 
که رفتن به ســینما برای مخاطبان، یک نوع تفریح است. 
اما رویدادهای یک ماه اخیر موجب شده بسیاری از مردم 
تمایلی برای تفریح نداشــته باشــند و به همین دلیل، نه 
فقط رفتن به سینما، بلکه تفریحات دیگر هم از اولویتهای 
مردم خارج شده اســت و این موضوعی نیست که بتوان 
نادیده گرفت. علاوه بر وضعیت باثبات، دلخوشی و تمایل 
به تفریح، از جمله عوامل رفتن به ســینما و رونق گرفتن 
صنعت سینماست که نمی توان با ضرب و زور، این مشکل 

را حل کرد. از ســوی دیگر بسیاری از مشاغل دیگر هم در 
این مدت دچار چالش شده اند. اما خبرگزاری های رسمی 
کشور برای آنها دلسوزی نمی کنند. فروش کسب و کارهای 
اینستاگرامی که غالبا کسب و کارهای خانگی بودند تقریبا 
به صفر رسیده و کسب و کارهای آنلاین نیز با افت فروش 
بسیار زیادی مواجه شده اند. حتی کسب و کارهای حقیقی 
هم همانند کسب و کارهای مجازی با ضرر و زیان مواجه 
شده اند بطوریکه اتحادیه پوشاک از افت شدید فروش در 
این صنف خبر داد. در چنین شرایطی، آنچه می تواند اوضاع 
را به حالت عادی برگرداند، صرفا آرام شدن اوضاع از طریق 
به رسمیت شناختن اعتراضات قانونی مردم است تا زمینه 
برای تخلیه هیجانــات و طرح مطالبات در قالب تجمعات 
قانونی محدود فراهم شود و شاهد تجمعات پراکنده دائمی 
کــه زیان های فراوانی در پی دارد نباشــیم.    پیش از این 
همایون اســعدیان، عضو شورای صنفی نمایش سینماها، 
گفته بود: در این شــرایط با توجه بــه اتفاقات رخ داده در 
جامعــه، صاحبان این فیلم ها به طــور طبیعی تمایلی به 
اکران ندارند و سازمان سینمایی باید کمک کند تا شرایط 
مناســب با دادن امتیازهایی به وجــود آید که آن ها برای 
اکران ترغیب شــوند؛ مثل تامیــن حداقل فروش همانند 
آنچه در دوران کرونا انجام می شــد. او همچنین گفته: به 
هر حال التهابات یک ماه اخیر در کشــور بر روحیه مردم 
تاثیرگذار بوده و اخبار و شنیده ها و حتی یک آتش سوزی 
در جایی نگرانی هایی را به وجود می آورد. وی در پاسخ به 
اینکه آیا در این شــرایط باید برای ســینما رفتن و اکران 
فیلم ها کاری کــرد، این طور جواب می دهم که باید برای 
حفظ »سینما« کاری کرد. اینکه فکر کنیم تلاش ما در این 
شرایط برای افزایش فروش گیشه است، اساسا غیرمعقول 
است؛ اما اینکه سالن های سینما را حفظ کنیم، مساله ای 
غیرمعقول نیست؛ چون اگر این وضعیت ادامه پیدا کند و 
منجر به تعطیلی سالن ها شود سینمادارها از عهده تامین 
بودجه برای حقوق کارمندان خود برنمی آیند و وقتی سالن 
سینما تعطیل شود، تعدادی آدم بیکار می شوند و به تعداد 

بیکاران دیگر اضافه خواهد شد. 

۱ میلیون و ۷۹۵ هزار نفر در مهرماه از مخاطبان سینما کم شد 

سقوط مخاطبان سینما در ناآرامی های اخیر
یک جایزه به ترکیب جوایز »موسیقی فجر« اضافه شد
در راســتای معرفــی و قدردانــی از آثــار برگزیــده اهالی موســیقی ایران، 
دســت اندرکاران سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر یک جایزه ویژه را به 
بخش رقابتی )جایزه باربد( این رویداد ملی اضافه کردند. به گزارش خبرگزاری 
مهــر، »ایده و اجراهای نو در حوزه صدا و موســیقی« بخش اضافه شــده به 
عناوین و جوایز بخش رقابتی ســی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر است. 
بنا به اعلام منتشر شــده در فراخوان این بخش به منظور حضور جریان های 
نوین موســیقی و صدا در ایران که در بازنگری صورت های شــنیداری به ایده 
پردازی و اجرا بدون پیش داوری مرسوم در ساخت و اجرای موسیقی متداول 
می پردازد، این دوره به عنوان جایزه ویژه به جشــنواره اضافه شــده است. در 
این بخش به ســه گروه شــاخص از گروه های شرکت کننده مبلغ ۳۰ میلیون 
تومان پرداخت می شــود. جایزه باربد سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر 
در قالــب بخش ها و عنوان های مختلف پیش روی هنرمندان متقاضی حضور 
در این بخش صورت گرفته اســت. در بخش »موسیقی دستگاهی« عناوینی 
چون »آهنگســازی موســیقی با کلام«، »آهنگسازی موســیقی بی کلام«، 
»اجرای موســیقی بی کلام )تک نوازی و چند نوازی(«، »خوانندگی موسیقی 
دستگاهی« مد نظر قرار گرفته است. در بخش »موسیقی نواحی« نیز »اجرای 
موســیقی نواحی« و »خوانندگی موســیقی نواحی« مورد توجــه قرار دارد. 
»آهنگسازی موسیقی کلاسیک غربی«، »اجرای موسیقی کلاسیک غربی« در 
بخش »موسیقی کلاسیک غربی« و »آهنگسازی موسیقی معاصر و ارکسترال 
ایرانی با کلام«، »آهنگسازی موســیقی معاصر و ارکسترال ایرانی بی کلام«، 
»خوانندگی موسیقی معاصر و ارکسترال ایرانی« در بخش »موسیقی معاصر و 
ارکسترال ایرانی« بخش های رقابتی این دوره از جایزه باربد را تشکیل می دهند. 
در بخش »موسیقی تلفیقی« هم مواردی چون »آهنگسازی موسیقی تلفیقی با 
کلام«، »آهنگسازی موسیقی تلفیقی بی کلام«، »اجرای موسیقی تلفیقی بی 
کلام« و »خوانندگی موسیقی تلفیقی« مورد توجه قرار گرفته است. در بهش 
موسیقی پاپ هم »آهنگسازی موسیقی کودک« و »اجرای موسیقی کودک« و 
در بخش »کتاب های موسیقی« عناوینی چون »کتاب های پژوهشی )تاریخی 
و فنی(«، »کتاب های آموزشــی«، »کتاب های نت )آثاری که ارزش تاریخی و 

حفظ میراث موسیقی داشته باشند(« از اولویت های ارزیابی معرفی شده اند.
فراخوان بخش رقابتی سی وهشتمین جشنواره موسیقی فجر براساس آئین نامه 
جشــنواره روز یکشــنبه اول آبان ماه با هدف معرفی و تقدیر از آثار برگزیده 
اهالی موسیقی ایران، اعتلای هنر موسیقی و ارتقای سلیقه شنیداری مخاطبان، 
صیانــت از هویت ملی مبتنی بر آموزه هــای آئینی و ایرانی، تقویت و حمایت 
از هنــر خلاق و هم چنین شناســایی، تبیین چهارچوب ها و اســتانداردهای 
کیفی گونه های مختلف موســیقی تهیه و تنظیم شده است. سی و هشتمین 
جشنواره موسیقی فجر بهمن ماه سال جاری در بخش های مختلف در تهران و 

استان های دیگر برگزار خواهد شد.

برگزاری ۲۰۶۸ کنسرت موسیقی در  ۶ ماه اول سال 
دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام کرد: ۲هزار و ۶۸ کنسرت 
موســیقی ۶ ماه اول ســال ۱۴۰۱ در کشور برگزار شــد که استان اصفهان با 
۲۱۸ اجرا پیشتاز بوده اســت. به گزارش ایرنا از روابط عمومی دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، این دفتر آمار برگزاری اجراهای صحنه ای در 
۶ ماهه اول ۱۴۰۱ را اعلام کرد که در نیمه نخست امسال، ۸۸۶ عنوان اجرای 
صحنه ای با ۲هزار و ۶۸ اجرا، از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز گرفته اند 
و از این تعداد، ۴۰۶ اجرای صحنه ای مربوط به دفتر موسیقی و مابقی مربوط 
به استان های کشور بوده است. با توجه به اینکه مجوز اجرای صحنه ای موسیقی 
در ســالن های با ظرفیت کمتر از یکهــزار و ۲۰۰ نفر به ادارات کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان ها تفویض شده است، برخی استان هایی که دارای اجرای 

صحنه ای بیشتری بوده اند بدین شرح است:
اصفهــان ۲۱۸، آذربایجان شــرقی ۱۷۱، اردبیل ۱۵۷، فــارس ۱۶۲، گیلان 
۲۰۳، مازندران ۱۸۶، کرمان ۷۳، گلســتان ۴۷، البرز ۴۳، کردستان ۳۷، یزد 
۳۷، آذربایجان غربی ۴۲، خوزســتان ۳۲، بوشهر ۳۰، سمنان ۲۸، سیستان و 

بلوچستان ۳۲، هرمزگان ۳۱، همدان  ۲۳، قزوین ۲۰ و... .

پاسخ موسسه »لغتنامه دهخدا« به منتقدان
مؤسسه لغتنامه دهخدا پاسخ منتقدان و منصرفانش را در یک متن رسمی داد.

در پی انتشار مصاحبه حســن انوری، عضو پیشین و از منتقدان این مؤسسه 
در ایسنا با عنوان »به مؤسسه دهخدا برنمی گردم« مؤسسه لغتنامه دهخدا، با 

ارسال متنی، پاسخ منتقدان را به شرح زیر داد:
»خوب است مخاطبان عزیز  بدانند تدوین لغتنامه دهخدا حدود ۴۰ سال پیش 
پایان یافته و از آن هنگام به بعد موسسه ای که ماموریت تدوین لغتنامه را بعهده 
داشته)موسسه لغتنامه دهخدا(، نه تنها هیچ لغتنامه کاربردی جدیدی بر مبنای 
تغییرات زبان فارسی بطورکامل تدوین نکرده، بلکه حتی در انتشار چاپ های 
جدیــد، کاربردی و تک جلدی از همان لغتنامه ۴۰ ســال پیش هم موفقیت 
چندانی حاصل نکرده است. در نهایت تغییرات کلان مدیریتی در کشور و نیز 
عملکرد ضعیف تیم مدیریت پیشین موسسه لغتنامه دهخدا در پاسخگویی به 
نیازهای جامعه در عرصه لغتنامه نویســی، منجر به تغییرات مدیریتی در این 
موسسه شــد. بلافاصله پس از آن برخی تحرکات رسانه ای علیه این تغییراتِ 
رایج و معمول مدیریتی، در بعضی رسانه های خاص تحت تاثیر تحریکات نرم 
تعدادی از کسانی که منافعشان در موسسه لغتنامه بخطر افتاده بود، بالا گرفت 
و در نهایت نظر رسانه های بیگانه را بعنوان یک خوراک ضدتبلیغی علیه نظام 
دانشگاهی ما جلب کرد. حتی تعدادی از شبکه هایی که هزینه های هنگفت شان 
از طریق دشمنان ملت تامین میشد، با تیترهایی نظیر »نابودی لغتنامه دهخدا« 
تلاش کردند اذهان عمومی را نســبت به شرایط موجود بگونه ای کاملا منفی 
سازماندهی کنند. اما واقعیت این است پس از پایان کار لغتنامه مرحوم علامه 
دهخدا که اکنون حدود ۴۰ ســال از آن میگذرد، موسسه لغتنامه دهخدا که 
عملا ماموریت تدوین و تامین نیازهای کشور به لغتنامه را بعهده دارد، از تولید 
لغتنامه ای جدید که بر پایه تغییرات زبانی اخیر باشد، ناتوان بوده و لغتنامه ای 
که از آن بعنوان »لغتنامه بزرگ فارســی« یاد میشود، اینک پس از ۴۰ سال، 
تنها در تعدادی انگشت شمار از حروف خط فارسی از مجموع ۳۲ حرف آماده 
شــده و با این روند، طبیعی اســت که دهها سال دیگر طول میکشد تا چنین 
لغتنامه بزرگی که تبلیغات گســترده ای هم برای آن انجام شده، تکمیل شود.
این همان لغتنامه ای است که عده ای از قهر کردن چهره های متولی تالیف آن، 
چنان ســخن میگفتند که گویی در عرصه لغتنامه نویســی، آسمان به زمین 
آمده است؛ چهره هایی که با مصاحبه های مکرر حتی بعضا با رسانه های بیگانه 
و با نوشــتن نامه های سرگشاده)و البته بدون امضا( از فاجعه بزرگی که با قهر 
کردن شان از موسسه لغتنامه برای لغتنامه نویسی ایران در شرف وقوع است، 
ســخن میگفتند و در پاسخ منتقدانی که به حرکت لاکپشتی تدوین لغتنامه 
بزرگ فارسی انتقاد داشتند، تنها به این بسنده میکردند که کار لغتنامه نویسی 
یک کار علمی و زمان بر است و نمی گفتند لغتنامه ای که چند دهها سال بعد 
کامل شــود، اصلا لغاتش بجز متخصصان زبانهای باســتانی به درد چه کسی 
می خورد. به هر حال این شــکل از لغتنامه نویســی نمی تواند دردی از زبان 
فارســی در ســطح عموم مردم، دوا کند و تجربه جهانی نیز آن را برنمی تابد؛ 
کما اینکه متولیان لغتنامه ای مانند اکسفورد، هر سال با تغییرات جدید چاپ 
تازه ای را به انگلیســی  زبان ها ارائه می کنند. در خصوص قهر کردن اساتید با 
موسسه لغتنامه لازم است توضیح داده شود که از مدتها پیش حضور فیزیکی 
اســاتید گرانقدر، استاد انوری و استاد شایسته در موسسه لغتنامه تحت  تاثیر 
شرایط ســنی این عزیزان قرار داشته و همانطور که استاد انوری در مصاحبه 
اخیر به ایســنا گفتند، بعد از ۶۰ سال فعالیت در موسسه لغتنامه، توان ادامه 
آن را نداشــتند. البته برخلاف تبلیغات سوئی که با محوریت »قهر کردن چند 
نفر از اعضای هیات پیشــین تالیف لغتنامه بزرگ فارسی« در برخی سایتهای 
خاص داخلی و رســانه های بیگانه صورت گرفت، در پرتو هوشــمندی اساتید 
گرانقدری چون استاد انوری و استاد شایسته، این دو عزیز با رسانه های بیگانه 
و همراهان داخلی ایشــان در هجمه به نظام دانشگاهی کشور همراه نشدند و 
بی شــک آن تعداد انگشت شمار از همکاران پیشــین که همه تلاش خود را 
برای بچالش کشــیدن مجموعه بخرج دادند، فرصت بازگشــت به موسسه را 
از دســت داده و چهره های پرانگیزه اعم از افراد باسابقه و همچنین نیروهای 
جوان، دانشمند و مخلص از میان فرهیختگان، متخصصان، فارغ التحصیلان و 
حتی دانشجویان دوره تحصیلات تکمیلی در رشته های مرتبط جای آنها را به 
شایستگی پرخواهند کرد. ضمنا در مورد آقای دکتر کزازی که در دو خبر ایسنا 
برخلاف واقع ادعا شــده که ایشان از پیش با موسسه لغتنامه دهخدا همکاری 
داشته، اعلام میشود که نامبرده سابقه همکاری با این موسسه را نداشته و تنها 
موردی که درباره ایشان مطرح بوده، برنامه ای برای برگزاری یک کلاس کوتاه 
مدت بوده که ایشــان پیش از آغاز دوره شــخصا اعلام کرد که از برگزاری آن 

منصرف شده است. 

اخبارکوتاه

در مــاه گذشــته وضعیت فــروش کتاب با 
کاهش بیش از ۵۰ درصد مواجه بوده است و 
در این میان نیز کتاب های ژان تولی، احمد 
شــاملو و ایران درودی در لیست پرفروش ها 
قرار گرفتند. به گزارش خبرآنلاین، ناشــرها 
اعلام کردند در ماه گذشــته، دست کم ۵۰ 
درصد کاهش فروش کتاب ها وجود داشــته 
است و این وضعیت نیز کماکان ادامه دارد. 
دلیل این اتفاق نیز ناآرامی های اخیر اســت. 
جدول ریز پرفروش ترین کتاب های انتشارات 
کشــور را در تماس با ناشران فهرست کرده 

است. 
در مــاه گذشــته انتشــارات ثالــث پنــج 
عنــوان کتــاب پرفروش داشــته اســت؛ 
نویسندگی  به  کتاب»دموکراسی چیست؟« 
آلن تــورن و بــا ترجمه ســلمان صادقی 
زاده، کتاب »جنبش اجتماعی چیســت؟« 
به نویســندگی هنک جانســتون و ترجمه 
ســعید کشــاورزی و مریم کریمی، کتاب 

»صدراعظم« به نویسندگی کاتی مارتون و 
ترجمه سعید کلاتی، »کتابخانه نیمه شب« 
نوشته مت هیگ و با ترجمه امین حسینیون 
کتاب»توتالیتاریســم« به نوشته هانا آرنت و 
ترجمه محسن ثلاثی از کتاب های پرفروش 
این انتشارات هســتند. که بیشتر آن ها در 
حوزه علوم سیاسی و علوم اجتماعی نوشته 
شده اند. انتشارات آگه نیز که فعالیت عمده 
 ای در حوزه علوم سیاســی و اجتماعی دارد 
پنج عنوان کتاب پرفروش خود را به شرح زیر 
اعلام می کند؛ »حقوق بین الملل خصوصی« 
نوشته محمد نصیری، کتاب »روش تحقیق 
در علوم رفتاری« نوشته زهره سرمد، عباس 
بازرگان و الهه حجازی، کتاب »روانشناسی 
اخلاق« نوشته پروین کدیور، کتاب »شاخه 
زرین« نوشــته جیمز جرج فریزر و ترجمه 
کاظم فیروزمنــد از آن دســته کتاب های 
پرفروش این نشر بودند که در حوزه تخصصی 
حقوق و روانشناســی به فروش رسیدند اما 

در این میــان کتاب »ظرافت جوجه تیغی« 
نوشــته موریــل باربــری و ترجمه مرتضی 
کلانتریــان از آن کتاب هایی بود که رویکرد 
داستانی در آن بیشتر به چشم می آید. تنوع 
نشر نی در کتاب های پر فروش کمی بیشتر 
بود در حوزه تاریخی و سیاســی سه کتاب 
»تاریخ اندیشــه سیاســی غرب جلد سوم« 
نوشته جان مکللند و ترجمه جهانگیر معینی 
علمداری، کتاب»تاریخ ایران مدرن« نوشته 
یرواند آبراهامیان بــا ترجمه محمدابراهیم 
فتاحی منتشــر کرد. این انتشارات در حوزه 
روانشناســی و خانواده نیز کتاب »کودک، 
خانواده، انســان« نوشــته ادل فیبر ایلین 
مزلیش و ترجمه گیتی ناصحی را به عنوان 
پرفروش های خود اعلام کرد همچنین کتاب 
»در فاصله دو نقطه« نوشــته مرحومه ایران 
درودی نیــز جزو پنج کتــاب پرفروش ماه 
گذشــته نشر نی بود. نشــر چشمه نیز پنج 
عنوان کتاب را به عنوان پرفروش های خود 

اعلام کرد و گفت معمــولا نام این کتاب ها 
به عنوان آثار پرفروش در جدول به چشــم 
می آید. کتاب»مغازه خودکشی« نوشته ژان 
تولی و با ترجمه احســان کرم ویسی، »هنر 
خوب زندگی کردن« نوشــته رولف دوبلی و 
ترجمه بهزاد توکلی، »مثل خون در رگ های 
مــن« احمد شــاملو، »جز از کل« اســتیو 
تولتز با ترجمه پیمان خاکســار، از مجموعه 
کتاب هایی هســتند که تقریبا نام آن ها هر 
ماه به چشــم می آید اما کتاب »پاییز فصل 
آخر سال« نوشــته ننسیم مرعشی، این ماه 

به لیســت پرفروش ها اضافه شد. نشر بان و 
نشــر جامی نیز دو عنــوان کتاب پر فروش 
خود را به شــرح زیر اعلام کردند؛ نشر بان 
کتاب»بیســت دقیقه در منهتن« نوشــته 
مایکل ســورکین و با ترجمه امیر یدالله پور 
و کتاب«حرف هایی با دخترم درباره اقتصاد« 
نوشته یانیس واروفاکیس و با ترجمه فرهاد 
اکبرزاده را بــه عنوان آثــار پرفروش خود 
معرفی کردند. نشر جامی نیز کتاب »اشعار 
خاقانی شــروانی« و »صدســال تنهایی« را 

پرمخاطب ترین کتاب های خود اعلام کرد.

نگاهی به پر فروش ترین کتاب های ماه گذشته

عشق شاملو به آیدا همچنان مخاطب دارد

رئیس صدا و ســیما درباره ی احتمال نفوذ 
و ماجــرای هک شــدن تلویزیــون اظهار 
کــرد: هر چقــدر در تکنولوژی پیشــرفت 
می کنیم آسیب پذیری مان از جهتی بیشتر 
می شــود. به گزارش ایسنا، پیمان جبلی در 
جمع خبرنگاران درباره هک شــدن برخی 
شــبکه های تلویزیونی در هفته های اخیر و 
احتمال نفوذ یا خرابکاری در صدا و ســیما 
گفت: هر چقــدر در تکنولوژی پیشــرفت 
می کنیم آســیب پذیریمان از جهتی بیشتر 
می شــود. ســال ها پیش در سیستم پخش 
خبر با کاغذ و نــوار کار می کردیم. تمام آن 
چیزی کــه از قدیم به عنوان برود کســت 
می شــناختیم الان به فضای فایل محور بر 
مبنای شبکه تبدیل شــده است. در جهان 
هم همینطور اســت. هر چقــدر ارتباطات 
شبکه ای گسترش بیشــتری پیدا می کند و 
مبتنی بر اینترنت می شود آسیب پذیری هم 
بیشتر می شود. وی ادامه داد:در دوره جدید 
اولویت ما تقویت زیرســاخت های شبکه ای 
است. در مقاطع مختلف ممکن است با هدف 
بهره برداری های سیاســی یا با هدف کسب 
اعتباری که دشمن هیچ جا نتوانسته بدست 
بیاورد اما با یک لحظه ورود به سیستم بتواند 

اعتبار را برای خودش به دســت بیاورد، این 
اتفاقــات بیفتد. گروه هــای خرابکار هکری 
در دنیــا که بخواهند تمریــن بکنند یا ابراز 
قدرت بکنند هم دســت به اینکار می زنند. 
تمــام همکاران ما عزم شــان را جزم کردند 
که تمام امکانات زیرســاختی و شــبکه ای 
خودمان را ایمن ســازی کنیم. با اتفاقی که 
در بهمن ماه پارسال افتاد عزم خوبی به راه 
افتاد  هم در سازمان و هم دستگاه هایی که 
مســئولیت هایی بر عهده دارند و بسیاری از 
حفره ها گرفته شــد. این اتقاق تلخ اخیر هم 
باعث می شود ما لکه گیری های باقی مانده را 
هم انجام دهیم و آسیب پذیری را به حداقل 
برســانیم. جبلی همچنین درباره سرنوشت 
برنامه های پربیننده تلویزیون از جمله برنامه 
»شیوه«)شبکه ۴( گفت:همیشه گفتم رسانه 
ملی اگر در جایگاه واقعی خودش قرار بگیرد 
برای بســیاری از مشکلات می تواند راه حل 
ارائه دهد. برنامه شیوه یکی از این تدابیر است 
که می تواند با بــاز کردن فضای گفت وگوی 

آرام و ســالم و عالمانه، به برخی از شبهات 
جامعه در زمینه های مختلف پاسخ دهد که 
روز بــه روز دارد به بلــوع خودش نزدیک تر 
می شــود. امیدواریم الگویی باشــد که هم 
بالغ تر شود هم مسیر مستمری برای  فضای 
تبادل افراد  فراهم کند. جبلی با بیان اینکه 
یکسال از ریاستش بر صدا و سیما می گذرد، 
گفت: رســانه ملی ظرفیت های ناشــناخته 
بسیار زیادی دارد. در طول دوره های متوالی 
صدا و ســیما به تدریج برخــی از قابلیت ها 
نادیده گرفته شده اســت . مهمترین دست 
آورد ما در طول این یک ســال این بود که 
هم در درون ســازمان و هــم  در بیرون در 
جامعه این حس ایجاد شــد که صدا و سیما 
می تواند خیلی موثرتر و پویاتر از آن چیزی 
که باشد که سال ها از آن دیده ایم. مصادیقش 
هم زیاد است. در افکار عمومی ثابت شد که 
رسانه ملی می تواند یک نهاد پیشرو برای بر 
طــرف کردن مشــکلات و هدایت فرهنگی 
جامعه باشد. رئیس صدا و سیما در پاسخ به 

پرســش ایسنا درباره  سریال های تلویزیونی 
و ادعــای برخــی از بازیگــران درخصوص 
خوابیدن پروژه هــای تلویزیونی، اظهار کرد: 
تلویزیونی که مصوب شده اند  مجموعه های 
در مراحل مختلف در حال پیشرفت، مرحله 
فیلم نامه، پیش تولید، تعیین برآورد و یا در 
حال ضبط هســتند. ما کارهای بزرگی را به 
تدریج ارایه می کنیــم. قبلا هم عرض کرده 
بودیم این تولیــدات را به دوره های مختلف 
پاییز، زمســتان نوروز، خواهیم رساند. روند 
تولید متوقف نشــده اما به دلایل متعدد که 
مهمترین آن بالارفتن نرخ تولید است، بویژه 
با راه افتادن تولیدات شــبکه خانگی که نرخ 
تولید را بسیار بسیار بالا برده اند ما نیازمندیم 
بــا کمک مجلس و دولت برای ارتقای تولید 
برنامه های فاخر به ویژه کارهای نمایشی این 
کار را انجام دهیم. او افزود: دغدغه فعلی ما 
این اســت که بودجه در اختیار صداوسیما 
با ارقــام واقعی تولید خیلی همخوانی ندارد. 
درخواست ما از مجلس و دولت محترم است 

که این واقعیت را در نظر بگیرند. جامعه نیاز 
دارد که تمام توان خــود را برای تولید آثار 
فاخر نمایشی، سرگرمی و غیره به کار ببریم. 
توان صداوســیما محدود است اگر این توان 
افزایش یابد با حمایت دولت و مجلس حتما 
کارهای فاخرتر هــم ارایه می دهیم.  جبلی 
درباره مدرســه کنکوری هم گفــت: ما در 
ســال های متوالی دیدیم دانش آموزانی که 
می خواهنــد خود را برای کنکور سراســری 
آماده کنند، متاســفانه سواســتفاده هوایی 
در صنعت آموزش خصوصی اتفاق می افتد. 
درنهایت هم عدالت آموزشی اتفاق نمی افتاد 
و همین شیوه مدرسه تلویزیونی برای آموزش 
پیش از کنکور هــم رخ خواهد داد.  وی در 
پاســخ به پرسشی درباره رویکرد سازمان در 
قبال ویدیوی جدید مهران مدیری نیز گفت: 
کار کردن در رســانه ملــی چون خدمت به 
مردم و جامعه اســت و بــه دلیل نقش های 
متنوعی که ســازمان در سرگرمی و آموزش 
دارد، کسی که بتواند برای این نقش ها کاری 
کند، باعث افتخار است و اگر کسی بخواهد 
از این فرصت که برایش فراهم شــده است 
اســتفاده کند، قدمش روی چشم است و با 

تمام وجود از او استقبال می کنیم.  

رئیس صداوسیما:

اولویت ما تقویت زیرساخت های شبکه ای است


